

液晶与显示 2013, 28(3) 377-381 ISSN: CN:

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

器件物理及器件制备技术

偏振式3D显示原理及优化

周志远, 张建军, 李庆堂, 翟乐开, 程俊英

深圳市三利谱光电科技股份有限公司, 深圳 518106

摘要：介绍了偏振式3D显示,用琼斯矩阵推导偏振式3D显示形成视差的原理,得出最准确补偿值。并提出一种负色散特性的补偿膜用于偏振式3D显示。文中用两张补偿膜和两张偏光片组成光学系统,模拟偏振式3D显示产生视差的部分,用紫外可见分光光度计(UV-2450)测试系统的透光率,用位相差值测试仪(RET-100)测试补偿膜的补偿值和色散特性。应用负色散特性的补偿膜,偏振式3D显示具有更好的视差,可以降低甚至消除使用中对观看姿势的要求,从而实现更加优质的3D显示效果。

关键词： 偏光片 补偿膜 色散特性 补偿值

Theory and Optimization of Polarized Glasses Type 3D Display

ZHOU Zhi-yuan, ZHANG Jian-jun, LI Qing-tang, ZHAI Le-kai, CHENG Jun-ying

Shenzhen Sunnypol Optoelectronics Co., Ltd., Shenzhen 518106, China

Abstract: The principle of polarized 3D display is introduced. To deduce the principle of the parallax resulted from polarized 3D display by using Jones matrix, the most accurate retardation value is obtained finally. A kind of compensation film with the negative wavelength dispersion property is applied to the polarized 3D display. In this paper, there are two polarizers and two compensation films composed in the optical system to imitate the parallax pheno-menon made by polarized 3D display. The transmission of the test system can be measured by UV-2450, and the retardation value and the wavelength dispersion property of the compensation film can be measured by the RETS-100. With applying the compensation film with negative wavelength dispersion, the polarized 3D display will produce a better parallax so that there will be less or no demands on the watching pose, which makes more convenient for users as well as the good 3D display performance.

Keywords: polarizer compensation film wavelength dispersion retardation

收稿日期 2012-11-23 修回日期 2013-03-26 网络版发布日期

基金项目:

通讯作者:

作者简介: 周志远(1986-),男,河北唐山人,工程师,从事液晶器件的光学测试、光学模拟以及光学薄膜的研究,E-mail: zhouchiyuan@sunnypol.com

作者Email:

参考文献:

- [1] 王爱红,王琼华,李大海,等.三维立体显示技术 [J]. 电子器件, 2008, 31(1):299-301. [2] 冯奇斌,王小丽,吕国强,等.固态体积式真三维立体显示器的色度特性 [J]. 液晶与显示, 2011, 26(1): 100-104. [3] 张兴, 郑成武, 李宁, 等. 液晶材料与3D显示 [J]. 液晶与显示, 2012, (4): 448-455. [4] 单艾娟,李志勇,孙玉宝. OCB模式液晶显示器件的膜补偿模拟优化 [J]. 液晶与显示, 2011, 26(1): 34-39. [5] 田 芊,廖延彪,孙利群. 工程光学 [M]. 北京:清华大学出版社,2006: 281-325. [6] 王新久. 液晶光学和液晶显示 [M]. 北京:科学出版社,2006: 395-398. [7] Kuboyama K, Kuroda T, Ougizawa T. Control of wavelength dispersion of birefringence by miscible polymer blends [J]. *Macromolecular Symposia*, 2007, 249-250: 641-646. [8] 刘云安,李国华,彭捍东. 波片组合在调整偏振态势中的应用与分析 [J]. 激光技术, 2007, 31(4): 0391.

本刊中的类似文章